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ZASTUPITELE VOLIČI
VYBEROU 2. A 3. ŘÍJNA
KANDIDÁTI MLUVÍ O PROBLÉMECH JIHOMORAVSKÉHO KRAJE STRANA 10

Svátek slaví: Darina

Medvědice Cora už řádí v novém výběhu, nově v něm má také vodopád
Zoo v Brně minulý týden otevřela expozici lední medvědice Cory, kterou zrekonstruovala a rozšířila za 12,6 milionu korun. Zvětšila se plocha,
z 50 na 135 metrů čtverečních, i hloubka bazénu, novinkou je vybudovaný vodopád. Cora je v brněnské zoologické zahradě zhruba 20 let, za tu dobu
vychovala pět medvíďat. Samice byla po dobu rekonstrukce v odstaveném výběhu. „Nyní už se vrátila do expozice, na kterou byla zvyklá. Vzhledem
k tomu, že je to vodní živel a má vodu velmi ráda, věříme, že se jí větší a hlubší bazén bude líbit,“ uvedl mluvčí zoo Michal Vaňáč. ČTK

Na výstavě uvidíte
i cihlu s nápisem SEX
Odborníci. Zmapovali 99 zaniklých cihelen na území současného Brna. Tři stovky exponátů. Jsou na nich
značky dávných cihelen či otisky zvířecích tlap. Zkoušky. Staré cihly by mohly sloužit k opravě památek STRANA 2
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Na starých staveb-
ních kvádrech
jsou značky
výrobců i otisky
zvířecích tlap.

Odborníci z Fakulty stavební
Vysokého učení technického
(FAST VUT) zmapovali 99 his-
torických cihelen v Brně. His-
torii v současné době nejpou-
žívanějšího stavebního mate-
riálu teď přibližují na výstavě
v expozičních prostorách
mezi fakultními budovami
B a E na Veveří.
Pálené cihly se jako staveb-

ní materiál začaly v Evropě
rozmáhat v 11. století, od
13. století nastal boom
i v Brně. Momentálně se
přesto v moravské metropoli
žádná cihelna nenachází.

„Brnomělo dřív dobré zdro-
je cihlářské hlíny. Podél ulice
Úvoz a na svazích Kraví hory
byla jedna cihelna vedle dru-
hé. Mnoho Brňanů asi zná
Kohnovu cihelnu, což byl vel-
ký areál mezi Štýřicemi a Bo-
hunicemi a dosud jsou tam
jako pozůstatky po těžbě jílu
vidět typické svahy. Tisíce
lidí každý den navštěvují ná-
kupní centrum v Králově
Poli, které leží v údolí vznik-
lém jako dobývací prostor bý-
valé cihelny. Stejně tak sta-
dion za Lužánkami,“ popisu-
je polohu některých historic-
kých cihelen vedoucí projek-
tu Ondřej Anton z FAST VUT.
Ve vitrínách výstavního

prostoru ukazují výzkumníci
tři stovky exponátů, tedy pou-
ze zlomek bohaté sbírky číta-
jící tisíce cihel. „Všechny
upoutá cihla s nápisem SEX.
Archeologové objevili ve Ví-
deňské ulici řadu cihel ozna-

čených SE, což jsou podle vše-
ho iniciály pánů Spitze
a Ehrenfesta, majitelů cihel-
ny. Kromě iniciál se v té době
doplňovaly cihly číslovkou,
která označovala číslo formy,
abymohli dělníci vykázat, ko-
lik jich vyrobili. Všechny
řady byly popsané arabskou
číslicí a už v 19. století asi ně-
komu připadalo vtipné, když
desítku napsal římskou čísli-
cí,“ upozorňuje na jednu z ku-
riozit Anton.
Zajímavější cihly jsou ale

podle něj ty, které odborní-
kům přibližují život tehdej-
ších obyvatel. Tím, že se cihly
nechávaly schnout dlouhou
dobu na slunci, často za
hradbami města, takže se po
jejich nezaschlém povrchu
občas prošla kočka nebo pra-
se. Vedle trvalých zvířecích
otisků se vyjímá i otlačená
ploska lidského chodidla.
„Naše nejmilejší cihla

z 18. století má na sobě otisk
bosé ženské nohy, která je de-
formovaná celoživotním no-

šením špičaté obuvi, což byla
v té době výsada horních de-
seti tisíc. Nějaká dáma z vyš-
ších vrstev měla potřebu se
zout a otisknout do jedné z ci-
hel svoji nohu,“ usmívá se vě-
dec Anton.
Odborníci z FAST VUT se za-

bývají také zkouškami, které
mají zjistit, zda jsou staré cih-
ly použitelné v případě rekon-
strukcí kulturních památek.
„Používáme především elek-
troakustické metody, mezi
které patří ultrazvuk a rezo-
nanční metoda. Díky tomu
poznámekvalitu cihly a odha-
líme případné vnitřní vady,
aniž bychom cihlu zničili,“
vysvětluje výzkumník Petr Ci-
krle, který se s kolegy podílel
i na obnově cihlového mostu
poblíž Mikulova. Výstava je
k vidění každý všední den od
6 do 21 hodin a potrvá do jara
příštího roku.

Vedoucí projektu Ondřej Anton ze stavební fakulty Vysokého učení technického

RADEK
BABIČKA
dopisy@metro.cz

Mgr. Bc. Tomáš Anderle, MBA, LL.M.
ředitel střední školy,

kandidát do Senátu Parlamentu ČR za Brno - město

„Čemukoliv vyučuješ, hleď, aby jasná pravda byla“
J. A. Komenský

Základní témata:

• Zrušení inkluzivního modelu vzdělávání, ideologizace
a ukončení ukvapených reforem.

• Zamezení zneužívání dávek nepřizpůsobivým jedincům.

• Intervence směřující na tradiční rodinu,
pracující občany a podporu bydlení.

• Podpora lidí, jež se ocitli v dluhových pastech.

• Podpora jedinců s handicapem, seniorů
a dětí ohrožených bídou.

• Zamezení evropské integrace, diktátu EU
a ukončení předávání moci do rukou EU.

zadavatel = SPD, zhotovitel = SPD Zřejmě nejsledovanější exponát výstavy 2x FAST VUT

inzerce

Když dáš cihlu k cihle...
A je tu originální výstava
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Oslavy 90 let
Vyvrcholením letošních
oslav několika významných
výročí Masarykova okruhu
bude v neděli, tedy v předve-
čer 90. výročí prvního startu
automobilů na brněnské tra-
ti, akce nazvaná Masarykův
okruh jubilující. Historické
stroje, které se o den dříve
zúčastní vzpomínkové jízdy
Brno–Soběšice, přijedou
v 9 hodin do historického
depa v Bosonohách. „Poté
motoristické skvosty a zá-
jemci o historii Masarykova
okruhu vystartují na komen-
tovanou prohlídku po pů-
vodní trati, na níž se v růz-
ných variantách závodilo od
roku 1930 do roku 1986,“
říká pořadatel Brněnského
roku sportu Vladimír Koudel-
ka. Kolona se ve 14.30 vrátí
na Bosonožské náměstí ke
kapli, kde se stroje představí
veřejnosti podruhé. Násled-
ně se v prostorách místního
úřadu uskuteční vernisáž
výstavy Masarykův okruh,
legenda, která byla poprvé
představena v nově uprave-
ném depu staréhoMasaryko-
va okruhu v srpnu letošního
roku. Vstup na všechny zmí-
něné akce je zdarma. BAB2x MAFRA
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Pracovníků
na sklizeň okurek
byl dostatek.
Přesto podraží.

Nejen obilovin, ale také bram-
bor bude letos z jihomorav-
ských polí víc. Podle údajů br-
něnské pobočky Českého sta-
tistického úřadu (ČSÚ) zhru-
ba o 18 procent. Kvůli nízké-
mu hektarovému výnosu
a menší ploše je ale méně
okurek nakládaček, uvedla
Jindřiška Svobodová ze statis-
tického úřadu.
„V Jihomoravském kraji se

v tomto roce pěstovaly okur-
ky nakládačky na ploše
194 hektarů, loni rozloha
s touto plodinou představova-
la 211 hektarů. Předpoklad le-
tošní sklizně je 3,4 tisíce tuny
plodů. Loňský hektarový vý-
nos byl téměř dvojnásobný.
Sklidilo se 5,8 tisíce tuny oku-
rek,“ sdělila Svobodová.
V Zoši Agro na Brněnsku

mají letos okurek zhruba stej-
ně jako loni. Přesto zdražova-
li o několik korun. „Kvůli ko-
ronaviru nám chyběli lidé,

takže jsme měli větší nákla-
dy, museli jsme platit testy.
Původně jsme nevěděli, jestli
okurky sázet, zda je bude mít
kdo sbírat. Naštěstí pracovní-
ků máme dost a sklizeň potr-
vá ještě zhruba týden,“ řekla
za firmu Simona Zoufalá.
Jihomoravští zemědělci le-

tos pěstují brambory stejně
jako loni na 1500 hektarech.
„Letošní hektarový výnos

by měl být 29,59 tuny, loni to
bylo 25,10 tuny. Pokud se ten-
to předpoklad naplní, tak se
sklidí 43,8 tisíce tuny bram-

bor s meziročním nárůstem
18,1 procenta. Také cukrov-
ky technické se letos sveze
více,“ doplnila Svobodová.
Produkce obilovin byla pro-

ti loňskému roku vyšší o de-
sítky tisíc tun. Jižní Morava je
v mezikrajském srovnání po
Středočeském kraji včetně
Prahy druhým největším pěs-
titelem pšenice ozimé, které
letos zemědělci v kraji sklidi-
li okolo 650 tisíc tun. Osevní
plocha byla sice letos menší,
avšak hektarový výnos byl
větší. ČTK

Brambory pěstovali na 1500 hektarech. PROFIMEDIA.CZ

V Lesné požehnali kostelu blahoslavené Marie Restituty
Zhruba tisícovka lidí se předminulou sobotu zúčastnila slavnostního požehnání kostela blahoslavené Marie Restituty
v Brně-Lesné. Náklady na stavbu přesáhly 100 milionů korun. Farnost na to mnoho let sbírala peníze. Farář Pavel Hověz
(zcela vpravo na snímku vpravo dole) při zahájení mše uvedl, že přispělo asi 25 tisíc lidí. Řeholnice Marie Restituta byla
za druhé světové války popravena. Netradiční kostel podle návrhu architekta Marka Jana Štěpána se stavěl od srpna
2017. Kruhový objekt s dominantní, 31 metrů vysokou věží se zvonkohrou vyrostl kompletně jako monolitická
železobetonová konstrukce. K zajímavým prvkům patří duhová skla pod klenbou (na snímku vlevo). 3x ČTK

Jazyková škola
VIKA

Masarykova 31 • 602 00 Brno
☎ 542 221 578, 603 776 978
agentura@vika.cz • www.vika.cz

Výuka přímo v centru města

Odtah + doklad o likvidaci zdarma – ihned
výkupní cena dle hmotnosti vozidla

Volejte po - pá od 8.00 do 16.00 hodin – 724 731 959
nonstop – 731 566 786, www.ib-met.cz

EKOLOGICKÁ

LIKVIDACEVOZIDEL

Využijte poslední šanci změnit zdravotní
pojišťovnu k 30. 9. Další možnost budete
mít za půl roku.

Oborová zdravotní pojišťovna nabízí jednoduchý způsob změ-
ny pojišťovny, stačí vyplnit přihlášku na www.chcidoozp.cz
nebo zajít na pobočku OZP v Brně, Příkop 4.

Zdravotní pojišťovny se liší především v nabídce benefitů nad rámec zá-
kladní zdravotní péče. Oborová zdravotní pojišťovna nabízí rozšířenou
nabídku preventivních vyšetření. V rámci sedmi programů z řady STOP
mohou pojištěnci preventivní vyšetření rakoviny prsu, kůže, prostaty,
ledvin a břišních orgánů, dutiny ústní, osteoporózy či infarktu absolvo-
vat zcela zdarma nebo prostřednictvím celoročních kuponů.

OZP má ve své nabídce i kupony, které spouští 2 x v roce, aktuálně teď
v září, a to na očkování do max. výše 1 000Kč; na preventivní aktivity
jako jsou plavání, dětské sportovní kroužky, vitamíny, rovnátka, brýle
či test na COVID-19 v hodnotě 500Kč a na dentální hygienu ve výši
1000Kč.

Brambor je na
jižní Moravě dost

inzerce

Krátce

Testovat se bude
dát i v minibusu
Jihomoravský kraj chce
dát skoro 600 tisíc korun
Fakultní nemocnici
Brno na minibus, který
bude jezdit po kraji a tes-
tovat lidi na covid-19.
„Podrobnosti ještě ne-
mocnice řeší,“ uvedl její
mluvčí Pavel Žára. Podle
hejtmana Bohumila
Šimka by měl minibus
jezdit pět dní v týdnu.

Památky táhly
Letošní turistická sezona
v Brně byla úspěšná,
i když kvůli pandemii ko-
ronaviru ubylo zahranič-
ních turistů. Památky
ani další místa pokles zá-
jmu nepocítily, uvedlo
brněnské Turistické a in-
formační centrum. ČTK
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Vyzkoušení zdarma, prodejna:
Mojmírovo náměstí 27, Brno
www.galaxy.cz
Infolinka Brno: 778 035 563

AVS přístroj: klid
v duši a zdraví

Tištěnou brožuru
zdarma přes SMS

objednáte:
Pošlete běžnou SMS s Vaší

poštovní adresou
a slovem METRO na tel.:
774 444 795 (Čechy) nebo

778 035 563 (Morava).
Zásilku obdržíte

obratem.

Okamžitá redukce stresu, únavy,
nespavosti, depresí. Zrychlení učení,
zvýšení výkonu. 25 let úspěšného
používání. Doporučují lékaři.

Nic neriskujete: vyzkoušení
účinku zdarma předem!

Na imunitu výborně
zafungoval AVS přístroj.
Někteří lidé udržují zdraví a dobrou
imunitu pomocí přístroje zvaného AVS
(audiovizuální stimulační přístroj).
Vyzkoušet zdarma si jej můžete přímo
v Brně. AVS přístroj je určen na domácí
používání a účinnost garantují vědec-
ké výzkumy i 25leté používání v Čes-
ku. Ostatně jak říká Prim. MUDr. Jan
Cimický, CSc: ,,Chodí k nám lidé vy-
stresovaní, s nespavostí, depresemi,
úzkostí. Na tyto potíže AVS přístroje
fungují výborně, používáme je přes 20
let a v dnešní době bych je doporučil té-
měř všem.“

Biomedicínský AVS přístroj se skládá ze
speciálních brýlí, sluchátek a ovládací
jednotky. Vyberete si příslušný program,
třeba na podporu imunity a spustíte
start. Brýle a sluchátka vysílají frekvenci,
která přeladí mozek do určitých stavů
vědomí, změní somatické i psychické
biorytmy. Mozek pak zvýší produkci
některých látek v těle, v případě imunity
například lymfocitů, bílých krvinek a se-
rotoninu.

Tuto technologii vyvíjelo během posled-
ních padesáti let mnoho vědeckých týmů
světa včetně několika nositelů Nobelo-
vých cen. Nejvíce využívané jsou v sou-
časnosti programy pro eliminaci únavy,
nespavosti, depresí, vysokého krevního
tlaku a také stresu. To je podle mnoha
lékařů klíčové, protože stres negativ-
ně zhoršuje přes 70% nemocí. Přitom
AVS přístroj poskytne během minut tak
hlubokou relaxaci, která u většiny lidí
nepřichází ani po několika dnech dovo-
lené. Uživatelé popisují, že se po použití
dvacetiminutového programu cítí odpo-
činutí jako po hodinách spánku, s lepší
náladou, bez stresujících myšlenek.

Jde to i bez léků
AVS přístroj lze doporučit. Je účinný,
snadno ovladatelný, nemá vedlejší účin-
ky a v mnoha případech nahradí užívání
léků. Stále se pracuje na vylepšování: ne-
dávno vydala odborná asociace WAAT
programy pro prevenci Parkinsonovy
a Alzheimerovy choroby. Nejprodáva-
nějším AVS přístrojem u nás i ve světě

je německý LAXMAN s 56ti programy.
Podle prestižní berlínské fakultní klini-
ky Charité St. Hedwig, která jej testo-
vala (2018), zvyší psychickou odolnost
o neuvěřitelných 27% během několika
minut. Pro další informace si můžete

přímo zde vyžádat tištěnou brožuru
o této biomedicínské technologii. Stačí,
když pošlete běžnou SMS s vaší poštov-
ní adresou a slovem METRO na telefon
778 035 563. Zaslání brožury je zdarma.

Mgr. Vítězslav Brabec

Brněnská specializovaná prodejna odborného garanta Galaxy (Mojmírovo náměstí 27,
Brno Královo Pole) umožňuje vyzkoušení účinku zdarma předem. Většina zájemců
zkouší především relaxační programy. Často se jedná o jedinečný zážitek, která většina
lidí nikdy nezažila – během minut se propadnete do hlubokého uvolnění.
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Astronomie, robotika, šití, nebo třeba
šerm? V brněnském Domě dětí a mládeže
Helceletka naplníte školní rok spoustou
nových zážitků. Sobě i dětem.

Hledáte kroužek, který bude děti ba-
vit, ale současně se v něm naučí mluvit
anglicky, programovat, hrát na hudební
nástroj, nebo pečovat o zvířata? Přejete
si, aby děti rozvíjely své technické
dovednosti, nebo výtvarný talent?
S Helceletkou se z dětí snadno stanou
umělci, technici i zoologové. Vybírat
můžete z téměř 400 kroužků po celém
Brně.

Máte doma malého zvědavce, který
rád bádá a poznává okolní svět?
V kroužku Vědátoři na slatinské
pobočce Fantázie, nebo v komínských
Hokusech pokusech si přijde na své.
Až za hranice naší planety nahlédne
v Astronomickém kroužku, který letos
jako novinku nabízejí hned dvě naše
pobočky, Kominíček a Bystrouška.
V Minecraftu na Fantázii, řečkovických
Legoprojektech, nebo Robotice se děti
naučí nejen konstruovat stavby a se-
stavovat roboty, ale nakouknou pod
pokličku i samotnému programování.
Právě tradiční rukodělnou práci
společně s robotikou a dalšími mod-
erními technologiemi v sobě snoubí
dokonce celá jedna pobočka Helceletky,
Robotárna, která sídlí ve středu města
na ulici Sokolská.

Ještě jste dětemnevybrali zájmový
kroužek?Nejvyšší čas to napravit!

Radost z vlastnoručně vyrobe-
ných výrobků zažijí děti v kroužcích
keramiky, nebo šití. Proměnit se v mla-
dého Da Vinciho mohou ve stejnojmen-
ném kroužku na pobočce Frikulín i ve
spoustě dalších umělecky založených
aktivitách po celém Brně.

A co procvičit jazykové dovednosti?
V kroužcích Angličtina hrou a Angličtina
v akci to půjde skoro samo a ještě
si u toho děti užijí spoustu zábavy
a legrace. Netradiční výuku jazyku nově
nabízí pobočka Sluníčko v Komárově
a bystrcká Bystrouška. Novinku letos
připravila také naše Přírodovědná stani-
ce Kamenačky. V jejich novém kroužku
Pěstitelé se děti v prostředí tropického
skleníku seznámí s exotickou florou
a pralesními zvířaty včetně krokodýlů,
které stanice chová.

Radost z aktivně stráveného času
u nás prožijí také rodiče s malými
dětmi. Společné zážitky je čekají kromě
cvičení a výtvarek i v novém kroužku
Čtenáři v dětech, kde budou společně
objevovat lásku ke knihám a literárním
příběhům.

Rádi byste objevili ještě něco dalšího?
S Helceletkou se můžete proměnit v animá-
tora, zahrádkáře, florbalistu, herce, nebo
chovatele. Svou vysněnou aktivitu určitě
najdete. Vyberte si ji na www.helceletka.
cz a naskočte do kroužku, který je vám
nejblíže. Ať už srdcem, nebo místem.

Na zámku v Mikulově se letos
vydáme pořádně hluboko do
historie. Letošní hlavní výstavou
budou totiž Keltové pod Pálavou,
které Regionální muzeum
v Mikulově připravilo ve spolu-
práci s Moravským zemským mu-
zeem a Archeologickým ústavem
Akademie věd v Brně.

Společně návštěvníky zave-
dou na cestu historií starou
více než 2000 let, kdy okolo
pálavských kopců žili Keltové.

”Snažili jsme se představit
nejen život Keltů pod Pálavou,
ale také práci archeologů, kteří
často tráví na lokalitách při
terénních výzkumech celé dny.
Ještě více času však věnují práci
v archivech a depozitářích. Díky
tomu mohou nálezy zasadit do
kontextu, propůjčit jim smysl
a význam.“ říká ředitel muzea
Petr Kubín. Návštěvníci se
mohou těšit na unikátní ex-
ponáty i zajímavosti z běžného
života Keltů v regionu. Bu-
dou se moci seznámit s jejich
zemědělstvím, způsobem by-
dlení, jídelníčkem, řemesly,

Keltové podPálavou
nevařili kouzelný nápoj

náboženstvím, šperky či zbra-
němi

Průvodcem návštěvníkům
bude smyšlená postava staré
Elantie, která vzpomíná, jak
s rodinou žila v době, kdy kraji
kolem Pálavy vládli ještě Kel-
tové. Pro rodiny s dětmi jsou
připraveny programy, které je
s Kelty seznámí hravou formou.
Nejmenší návštěvníci se také
dozví, zda oblíbené komiksy
s Asterixem a Obelixem
zachycují věrně dobu, o níž
vyprávějí, nebo zda pálavští
Keltové skutečně trávili čas
vařením kouzelného nápoje a
rvačkami s Římany.

Výstava bude slavnostně
otevřena 9. října na mikulo-
vském zámku a zhlédnout ji
bude možné až do konce lis-
topadu a v následující sezóně.
Návštěvníci mohou zavítat
rovněž na Muzejní noc 16.
října, v tento den výstava
doslova ožije a Keltové dají
návštěvníkům ochutnat, jak
vypadal život pod Pálavou před
více než 2000 lety.



Nejkrásnější město na světě:
Brno 360

Zurčící potůčky, ranní mlha, rozbřesk
slunce, peřeje a zátočiny řek… To

není začátek dokumentu o horských
stráních, ale o druhém největším městě
České republiky. Hvězdárna a planetári-
um Brno uvádí nový pořad vlastní pro-
dukce, věnovaný – alespoň podle tvůrců
– nejkrásnějšímu městu na světě. Kro-
mě pestré přírody v něm uvidíte známé
dominanty z neokoukaných úhlů a také
místa, která jste možná sami nikdy nena-
vštívili. To vše v unikátní projekci na ko-
puli digitária.

Jak uvádí hlavní autor Pavel Karas: V po-
řadu jsme se zaměřili na brněnské řeky, které
se pořadem linou podobně, jako se proplé-
tají samotným městem. Řeky jsou a byly pro

rozvoj všech měst klíčové. Vždyť samotný
název Brno vzniklo z praslovanského slova
BRN, neboli bláta po povodních. Paradox-
ně v Brně jsou však všechny tři řeky téměř
neviditelné. Ponávka je doslova „v utajení“.
Postupem času byly Svitava a Svratka regu-
lovány tak, že jsou vytlačeny na okraj. Brno
proto nemá žádná nábřeží, jako je tomu
v Praze nebo Olomouci. Přestože se pořad
věnuje celému Brnu, téma řek se jím nená-
padně vine po celou dobu.

Natáčení a výroba Brno 360 trvala rok
a půl. Natáčecí štáb strávil v ulicích měst
a v okolní přírodě více než 80 dní a nasní-
mal přes 24 hodin videí a časosběrů.Výsled-
kem je půlhodinová přehlídka známých, ale
i utajených půvabů jihomoravské metropole.

INZERCE

Nezávislou součástí projektu Brno 360 je
stejnojmenná publikace o armádě lidí, díky
kterým funguje naše město. Zdarma ji do-
stanete přímo u na hvězdárně a také v řadě
brněnských kaváren.

Tvůrcem pořadu je Pavel Karas, autorem
scénáře Ivo Cicvárek, na leteckých zábě-
rec se podílela brněnská firma Jamcopters.
Filmem provází charismatický hlas Radima
Fialy, o hudbu a zvuk se postaral Roman
Kašník ze studia Reset. Autorem animací je
Petr Hloušek, logo se siluetami brněnských
dominant vytvořila talentovaná grafička Kris-
tína Poráziková.
Za Brnem 360 se můžete vydat v digitáriu

už od října. Stačí kliknout na www.hvezdar-
na.cz a chytnout letenky.

Hvězdárna a planetárium Brno je příspěvkovou organizací zřízenou statutárním městem Brnem.

www.hvezdarna.cz
Program a vstupenky

Radim Fiala
Namluvil
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Zapomeňte na
divadelní sály.
Opera míří
z bazénu například
mezi cukrářské
zákusky a knižní
pulty.

Dvě krátké opery spjaté s vý-
znamnými funkcionalistický-
mi památkami Brna ukážou
místa, kde se běžně popíjí
káva nebo listuje knihami,
v novém světle a kontextu.
Dvojice představení začne
16., 17. a 18. října vždy ve
20 hodin v Zemanově kavár-
ně a cukrárně, odkud se po
první části diváci přesunou
do nedalekého Knihkupectví
Michala Ženíška.
Na své si přijdou soustředě-

ní ctitelé současné hudby i ná-
hodní kolemjdoucí, kteří do-
sud považovali operu za ex-
kluzivní žánr přístupný pou-
ze náročnému, poučenému
publiku.
Spolek Hausopera už

v roce 2018 uvedl u bazénu
Lázní Rašínova krátkou ope-
ru s názvem Poslední pólo.
V nostalgickémpříběhu o zlo-
meném srdci, černém svědo-
mí a odpuštění dostaly po
boku tří odvážných vokalistů
v plavkách prostor také pů-
vabné akvabely. Po diváckém
úspěchu se spolek směle pus-
til do přípravy dalšího hudeb-
ního představení šitého na
míru velmi netradičnímupro-
středí.
Autory dvou letošních novi-

nek Věčná slečna Bledá a Hra
oMalinu jsou v prvním přípa-
děMarkétaDvořáková společ-
ně s Ivem Medkem, druhou
z nich zkomponoval Lukáš
Sommer, libreto napsal Josef
Škarka. Věčná slečna Bledá se
vydá na svou pouť v Zemano-
vě kavárně a cukrárně v Jo-
sefské ulici.
Nejdéle a bez přestávky

fungující podnik svého dru-
hu v Brně se stane dějištěm

prazvláštních událostí, které
během jednoho odpoledne
zažil nenápadný obchodní
cestující. Společnost mu bu-
dou dělat bledá servírka, uke-
cané puberťačky a retro atmo-
sféra podniku, který v roce
1936 navrhl brněnský archi-
tekt Vítězslav Korn pro cukrá-
ře Josefa Sedláčka.
„Potácíme se mezi snem

a skutečností, není zřejmé,
kde je tady a kde je tam a kdo
je vlastně Bledá. Divák si od-
povědi najde sám, musí ale
zapojit fantazii, protože stej-
ně důležité jako to, co je vi-
dět na jevišti, je i ono skryté
za ním. Nástrojovým obsaze-
ním jsme se s Ivem Medkem
snažili co nejvíce přiblížit
charakteru šlágrů 30. let, aby-
chom se naladili na zachova-
lý interiér funkcionalistické
Zemanovy cukrárny,“ říká
Markéta Dvořáková.
Po třiceti minutách s Věč-

nou slečnou Bledou se dějiště
večera přesune do Paláce
Alfa, který byl dokončen
v roce 1937 podle návrhu Bo-
huslava Fuchse.
Hra o Malinu se odehraje

v obchodě legendárního knih-
kupce Michala Ženíška, který
v opeře sám vystoupí. Pro po-
sluchače je připraven emocio-
nálně vypjatý příběh o snaze
zachránit podnik před kra-
chem, přičemž dojde k odha-
lení dávného zločinu. Publi-
kum uvidí příběh ze židliček
umístěných v Pasáži Alfa,
zvuk zprostředkují bezdráto-
vá sluchátka.
„Přeji si, aby si každý v za-

hloubaném knihkupci, jeho
upovídané choti i cynickém
dealerovi našel kousek sebe
sama. Hravé a k plevelným
slovům krásně jizlivé libreto
Josefa Škarky mě těšilo v kaž-
dé fázi práce,“ říká skladatel
Lukáš Sommer.
Vstupenky jsou k dispozici

v předprodejní síti
SMSticket.

Brno
Cejl 103
tel.: 545241347

Maso z českých chovů, čerstvě chlazené přímo od výrobce

Bůček sk. 99,- Kč
Bůček bk. 109,- Kč
Panenka 190,- Kč
Krkovička 119,- Kč

Vepřová kýta sk. 99,- Kč
Celá kýta 83,- Kč
Celá plec 83,- Kč

Hovězí z býka (vysočina)
H. zadní 229,- Kč
Roštěnec s kostí 169,- Kč

H. přední (kližka) 169,- Kč
H. žebro + hrudi 135,- Kč

Po – Pá 6 – 16.00 hod. / So 7 – 11 hod. - AKCE NA MASO

Chlazené kuřecí maso
Čtvrtky 54,- Kč/při koupi nad 3 kg cena za 1 kg 49,- Kč
Skelet s křídly 39,- Kč/křídla 54,- Kč/
Prso 129,- Kč/při koupi 2 kg a více cena za 1 kg 119,- Kč

Plecko 109,- Kč
Kotleta 119,- Kč
Kýta 119,- Kč
Vepř. půlka 83,- Kč (váha cca 38-45kg)

Celá kotleta nebo krkovička 109,- Kč
Mleté maso vepřové 89,- Kč
Syrové vepř. sádlo s kůží

10-20,- Kč/kg

Bereme platební karty, E-stravenky, stravenky i sociální
Maso vykostíme a nakrájíme, uděláme rolády a kapsy

RADEK
BABIČKA
dopisy@metro.cz

Hra oMalinu už má za sebou předpremiéru. JIŘÍ SLÁMA

inzerce

Hausopera
uvede další
novinky.
Zpěv zazní
i z kavárny
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Software startupu
Pekat Vision je vy-
užitelný pro různé
oblasti v automobi-
lovém průmyslu.

Brněnská firma vytvořila soft-
ware pro průmyslovou vizuál-
ní kontrolu kvality založe-
nou na AI, který je k použití
v celé řadě výrobních závodů.
V německém Accenture In-

novation Center v Garchingu
vyvinuli a otestovali konkrét-
ní řešení pro automobilový
průmysl – automatizovaný
proces kontroly brzdových
kotoučů.
Řešení nabízí i mnoho dal-

ších možností využití v auto-
mobilovém průmyslu. Napří-
klad kontrolu kvality dílů
a komponent, odlitků, ale

i kvality laků a nástřiků při fi-
nální úpravě.
Na výrobní lince Fischer-

technik v inovačním centru
Accenture probíhala simula-
ce výroby brzdových kotou-
čů. Kontrola kvality však ne-
byla vizuální dozor pracovní-
ků, ale speciální kamera poři-
zovala snímky produktů, kte-
ré byly odesílány k analýze
softwarem Pekat Vision. Po-
kud zjistil anomálie, označil
je a výrobní linka produkt
pak oddělila od bezchybných
výrobků.
Algoritmus, který takto

vznikl, dokáže provádět ana-
lýzu na světové úrovni. Při-
tom celý procesmá velmi jed-
noduchý základ. Vyčlení vý-
robky, jež jsou bezchybné
a software se je naučí, cožmu
zabere řádově několik mi-
nut. Pak je porovnáním scho-
pen vybrat defekty a anomá-
lie na dalších výrobcích.

„To vše probíhá na uživatel-
sky jednoduchém rozhraní
a podporuje snadnou imple-
mentaci do jakéhokoli výrob-
ního procesu. Velkou výho-

dou řešení Pekat Vision je, že
si vystačí s desítkami, maxi-
málně stovkami snímků, při-
čemž běžné metody AI jich
potřebují tisíce až miliony,“

říká Petr Šmíd, zakladatel
a CEO Pekat Vision.
Výzkumný tým společnos-

ti vyvíjel svůj software pro
kontrolu kvality produktů ve
výrobě více než dva roky
a nyní dokáže pomocí umělé
inteligence rozeznat očekáva-
né i nečekané defekty na ja-
kémkoli povrchu nebo mate-
riálu.
Funguje na základě speciál-

ních algoritmů analýzy obra-
zu bez lidského zásahu. Pří-
kladem použití je výroba ma-
lých kovových dílů, textilií,
dřeva, ale také léků nebo po-
travin.
Dalšímožnosti využití v au-

tomobilovém průmyslu jsou
široké, protože software je
vhodný pro kontrolu výrob-
ků z jakéhokoli materiálu.
Umí kontrolovat kvalitu dílů
a komponent, odlitků, ale
i kvalitu laků a nástřiků při fi-
nální úpravě. MET

Staňte Se SoučáStí
našeho týmu
v modřicích

Kovolit, a. s., nádražní 344, 664 42 modřice, tel.: +420 532 157 111, www.kovolit.cz

tel.: 532 157 450
personalista@kovolit.cz

obSluha cnc až 32 000 Kč

Kovář až 35 000 Kč

SlévárenSKý
dělníK až 26 000 Kč

Většina uvedených pozic je vhodná pro muže i ženy.
Potřebujete pouze pečlivost, zručnost a fyzickou zdatnost.

Ostatní Vás naučíme.
Více info nawww.kovolit.cz/kariera

nabízíme:
✔ Docházkové prémie

✔ Týden dovolené navíc a prac. úvazek 37,5 hod/týdně
✔ Široký výběr dotovaného stravování, firemní tarify a další benefity

✔ Zkušený tým – vhodné i pro absolventy
✔ Bezproblémové spojení MHD a IDOS.

Technologie hledá defekty ve výrobě. ASPEN.PR

Technologie pro kontrolu
výroby brzd přišla z Brna

Bližší informace k pozicím najdete na
https://www.lohmann-rauscher.com/cz-cs/kariera/nase-nabidka-volnych-mist/

Neváhejte a kontaktujte nás:
email: Erika.Fejfusova@cz.LRMed.com

tel.: +420 420 544 425 879
Lohmann & Rauscher, s.r.o., Bučovická 256, 684 01 Slavkov u Brna.

Co vám můžeme nabídnout:
• zázemí prosperující mezinárodní

společnosti
• čisté pracovní prostředí
• pracovní poměr na dobu

neurčitou
• možnost osobního rozvoje,

jazykové vzdělávání
• dovolená nad rámec Zákoníku

práce

• příplatky nad zákonnou výši
• kooperativní prémie
• prémie na letní dovolenou

a Vánoce
• věrnostní odměny
• dotované stravování
• vitamínové balíčky
• tábory pro děti zaměstnanců
• firemní akce a benefity

Společnost Lohmann & Rauscher, s. r. o. patřící mezi přední světové
dodavatele zdravotnických a hygienických výrobků

hledá do svého týmu vhodné kandidáty / kandidátky na pozice

• hlavní mechanik

• dělnice ve zdravotnické výrobě

• švadlena ve zdravotnické
výrobě

inzerce
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Kdo usedne do
krajského zastupi-
telstva, rozhodnou
voliči 2. a 3. října.

Kandidátům na hejtmanský
post jsme položili totožnou
otázku: Co je v současné době
největším problémem Jiho-
moravského kraje a jak byste
ho v příštích čtyřech letech
řešili?

Bohumil Šimek (ANO)
Spravedlivější rozdělování

peněz ze státního rozpočtu.
Budu pokračovat v započaté
diskusi na téma změny roz-
počtového určení daní pro
kraje. Každému kraji podle
počtu obyvatel, kilometrů sil-
nic atd. Jako region význam-
ně přispívající do státní po-
kladny nemůžeme doplácet
na před dvaceti lety nastave-
ný systém solidarity. Budu bo-
jovat za více peněz pro jižní
Moravu. A stále neexistující
D52.Musíme pokračovat a vy-
víjet dostatečný tlak na stát,
aby začal s výstavbou dálnice
do Rakouska.

Lukáš Dubec (Piráti)
Sucho. Bez vody nejde žít,

naše krajina má vody málo.
Lidem vysychají studny, ze-
mědělcům usychá úroda.
Prší-li, jde spíš o přívalové
deště, a protože se voda nedo-
káže vsáknout do půdy, odte-

če spolu s bahnem. Občas
i tam, kam nemá, občanům
do sklepů. Kraj musí pomoct
tomu, aby se do krajiny vráti-
ly prvky, které pomohou za-
držet vodu a zlepšit biodiver-
zitu. Součástí problému je
však také nakládání s pitnou
vodou, respektive využívání
dešťové a šedé vody, kde kraj
musí jít příkladem.

Jiří Nantl (ODS – podpora
Svobodní, SOM)

Naprostým základem život-
ních, pracovních nebo podni-
katelských možností každé-
ho na jižní Moravě je infra-
struktura. To je nejdůležitější
odpovědnost kraje. Potřebuje-
me kraj, kterým se dá projet
v rozumném čase a po sluš-
ných silnicích. Abychom však
dokázali se současnou špat-
nou situací pohnout, musíme
odstranit velkou nespravedl-
nost. Na jednoho občana jižní
Moravy dává stát téměř o po-
lovinu méně než v jiných kra-
jích. Prosaďme férové zachá-
zení českého státu s naším
krajem a pak dokážeme víc.

Jan Grolich (KDU-ČSL)
Kandiduji na hejtmana pro-

to, aby kraj začal konečně
řešit přírodu a sucho. Zná-
mých opatření jsou spousty.
Ať už je to rozdělení velkých
polí, remízky, průlehy,meze,
nebomokřady. Musí se ale ko-
nečně začít dělat. Kdo jiný se
má starat o krajinu, když ne
kraj? A hlavně musíme pře-

stat přírodu jenom ždímat,
ale být šetrní jako naše babič-
ky a dědečkové. Dneska vů-
bec nikdo neví, co kraj dělá
a proč by lidi měli jít volit. Já
chci ukázat, že to smysl má
a že to jde dělat jinak.

Jan Vitula (Koalice Spolu
proMoravu – TOP 09, Zele-
ní, MZH, Idealisté, LES)
Prioritou je stav krajiny

a zadržování vody v ní a také
obnova ekonomiky po koro-
na krizi. V oblasti zadržování
vody v krajině bychom reali-
zovali, ve spolupráci s Povo-
dím Moravy, projekty mean-
drování dnes napřímených
toků řek. Chceme také zalo-
žit klimatickou agenturu, kte-
rá by radila obcím, a podporo-
vat změny zemědělské kraji-
ny. Na řešení dopadu korona-

krize máme zpracovaný plán
rychlých ekonomických opat-
ření, která by v rámci mož-
ností kraje pomohla co nej-
rychlejšímunastartování eko-
nomiky.

Marek Šlapal (ČSSD)
Největšímproblémem Jiho-

moravského kraje, který se
obzvlášť v posledních měsí-
cích spojených s koronaviro-
vou pandemií stále zvětšuje,
je nespravedlivé financování
krajů ze státního rozpočtu,
kde Jihomoravský kraj trpí
nejvíce ze všech krajů, a při-
cházíme tak o stovky milio-
nů korun. Mezi první kroky,
jež by mělo příští vedení kra-
je udělat, jednoznačně patří
vytvoření legislativního návr-
hu, který by těmto nerovnos-
tem zamezil.

František Lukl (Koalice
STAN, SOL)
Zvrátíme nespravedlivé fi-

nancování Jihomoravského
kraje. Kvůli zastaralým pravi-
dlům rozdělování totiž při-
cházíme o částku skoro 2 mi-
liard korun ročně. Pokud v Ji-
homoravském kraji roste po-
čet obyvatel, musí se to pro-
mítnout ve větším objemu pe-
něz. Není už tolerovatelné,
aby Jihomoravan bral pouze
polovinu příspěvku ve srov-
nání s občanem jiného kraje.
Takto získané peníze investu-
jeme do oprav silnic, rekon-
strukcí nemocnic, staveb do-
movů pro seniory nebo do

podpory startovacího bydlení
pro mladé.

Martina Nováková (DSZ –
Za práva zvířat)
Největší problém v Jihomo-

ravském kraji vidím v tom,
že lidé stále dobře nechápou
problémy v životním prostře-
dí a ochraně zvířat. Chci pro-
sadit, aby starostové měst
a obcí spolupracovali s dobro-
volníky, kteří zodpovědně
řeší ochranu přírody a zvířat
na úkor svého času a zcela
zdarma. Jen proto, aby příro-
da a kulturní dědictví mohly
být předány našim budoucím
generacím. Vizitku státu dělá
i fakt, že pokud se nedokáže-
me postarat o přírodu a zvířa-
ta, jak se pak dokážeme po-
starat o děti a důchodce.

Stanislav Navrkal (KSČM)
KSČM připravuje program

s občany, takže přesně víme,
co je nejvíc trápí: hodiny v ko-
lonách – tedy doprava. Zde
musí dojít k logické koordina-
ci oprav silnic i železnic. Dále
je to oblast zdravotnictví, ne-
boť celá řada občanů volá po
prošetření postupů nemoc-
nic, takže bychom jim rádi
nabídli zdravotnického om-
budsmana. A do třetice
předražené potraviny špatné
kvality, proto chceme co nej-
více podpořit regionální pro-
dukty – pomůže to zaměstna-
nosti, lidé budou mít kvalit-
nější a levnější zboží.
STRÁNKU PŘIPRAVIL RADEK BABIČKA

Lukáš Dubec Jiří Nantl

Anketa

Jak jsme zvolili respondenty:

● Otázku jsme položili lídrům
všech stran, které mají po-
dle průzkumu společnosti
Kantar pro Českou televizi
volební potenciál vyšší než
pět procent.

● Zástupci SPD a Moravanů
na otázku neodpověděli.

Jaké jsou problémy kraje?
Nefér financování i sucho

Jan Grolich

Marek Šlapal František Lukl

Bohumil Šimek

Martina Nováková Stanislav Navrkal 9x ARCHIV

Jan Vitula

Volby už se blíží. MAFRA
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Současné hlavní nádraží musí ještě pár let fungovat. KAM

inzerce

Nové nádraží má
patřit k nejmoder-
nějším v Evropě.

Brno a Správa železnic hleda-
jí autory podoby nového hlav-
ního nádraží. Kancelář archi-
tekta města Brna (KAM) vy-
psala na konci srpna urbanis-
ticko-dopravně-architektonic-
kou soutěž a oslovila autory
hlavních nádraží Vídně, Berlí-
na a Amsterdamu. Hlásit se
ale mohou architekti z celé-
ho světa i ti domácí.

„Nové hlavní nádraží svým
významem zcela zásadně
ovlivní rozvojměsta. Bude klí-
čovým dopravním uzlem
smožností rychlého přestupu
mezi vlakovou, autobusovou
a městskou hromadnou do-
pravou. Stane se nejen novou
vstupní branou do Brna, ale
i centrem nové čtvrti jižně od
historického jádra,“ očekává
radní pro oblast územního
plánování a rozvoje Filip

Chvátal. Rozsahem se podle
KAM jedná o největší meziná-
rodní soutěž, jaká se v Česku
zatím pořádala. „Chceme,
aby Brnomělo nové hlavní ná-
draží, které bude patřit k nej-
lepším v Evropě. Do soutěže
jsme přímo vyzvali tři zahra-
niční architektonické atelié-
ry, kterémají zkušenosti s vel-
kými dopravními stavbami,“
říká ředitel KAMMichal Sedlá-
ček. Mezi třemi vyzvanými
jsou architekt Albert Wim-
mer, spoluautor nového hlav-
ního nádraží ve Vídni, nizo-
zemský ateliér Benthem
Crouwel, autoři hlavního ná-
draží v Amsterdamu, a gmp
architekten z Hamburku, kte-
ří stojí za projektem hlavního
nádraží v Berlíně. Kromě těch-
to tří soutěžících vybere poro-
ta dalších devět účastníků
z portfolií, kterámohou archi-
tekti zasílat do tohoto pátku.
„Nové nádraží nabídne větší
kapacitu, komfort pro cestují-
cí a modernizaci vlakové do-
pravy. Bude umístěno na
mostě ve výšce sedm metrů

nad zemí. Bude průchozí a ne-
bude tvořit bariéru mezi se-
verní a jižní částí nové čtvrti.
Součástí zadání soutěže je
i celkové řešení veřejných pro-
stranství a budov přednádraž-
ního a zanádražního prostoru
včetně jejich propojení s ná-
břežím řeky Svratky. Jsou to
veřejná prostranství, která
v Brně svým rozsahem nema-
jí obdoby, je proto zásadní na-
jít kvalitní řešení,“ upřesňuje
Sedláček.
Hodnocení rozpracovaněj-

ších dvanácti vybraných ná-
vrhů proběhne v únoru, ze
čtyř nejlepších porota vybere
po dalším rozpracování abso-
lutního vítěze v červnu příští-
ho roku. Správa železnic
a město Brno chtějí s vítěz-
ným týmem soutěže uzavřít
smlouvu na zhotovení archi-
tektonické studie včetně au-
torského dohledu a navazují-
cích činností. KAM odhaduje,
že nové nádraží, které bude
u řeky místo dolního nádra-
ží, bymohlo být hotové za de-
set let. RADEK BABIČKA

Věrnostníkarty
akupónyvmobilu
DEJTE PLASTU SBOHEM
KARTU SI PŘIDÁTE ZA 10 VTEŘIN
UŠETŘÍTE SE STOVKAMI SLEV A KUPONŮ

www.mojeportmonka.cz

Klíčový dopravní uzel
by mohl stát za 10 let
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● Sekční garážová vrata
RenoMatic včetně
pohonu s drážkou
M nebo L

● Akční vchodové dveře
včetně standardní
bezpečnostní výbavy

● NOVINKA: dálkově
ovládaný pohon
cylindrické vložky
SmartKey k odemčení
dveří od domu nebo
bytu pomocí dálkového
ovladače


